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Luonnos digitaalisen infrastruktuurin strategiaksi

Lausunnonantajan lausunto

Yleiset huomiot strategialuonnoksesta

Laadukas ja nopea tietoverkko on tietoon ja sen jalostamiseen perustuvan liiketoiminnan kivijalka. 
Teollinen internet, lisätty todellisuus tai tekoälyä ja robotiikkaa hyödyntävät sovellukset eivät toimi 
ilman nopeaa ja laadukasta verkkoa. Menemme kohti palveluita – esimerkiksi autonominen liikenne 
tai etäkirurgia –  joissa verkon toimiminen häiriöttömästi ja viiveettömästi on välttämätöntä 
turvallisuuden kannalta. Mobiilidatan käytön hurja kasvu ennakoi samalla kapasiteettitarpeiden 
kasvua. Ylivertaisella digitaalisella infrastruktuurilla on merkitystä tulevaisuuden T&K&I-
investointipäätöksissä. 

Palta tukee strategian visiota ja tavoitteita, joissa Suomi halutaan tietoliikenneverkkojen 
kärkimaaksi. Suomessa tarjottavien kiinteiden ja langattomien laajakaistaverkkojen tulisi olla 
nopeudeltaan, laajuudeltaan ja viiveeltään riittäviä tulevaisuuden palveluiden ja innovaatioiden 
tarjoamiseksi. Suomen tulee toimia globaalissa vertailussa yhtenä edelläkävijöistä 5G -verkkojen 
testaamisessa, kehittymisessä ja käyttöönotossa.  

Kiinteää ja mobiilia laajakaistaa tulee edistää tasapainoisesti, pohjautuen kysyntään eli kansalaisten 
ja yritysten tarpeisiin. 

5G-verkkojen rakentumisen edistämiseen liittyvät taajuuspoliittiset toimenpiteet

Taajuuspolitiikka tulee nähdä keskeisenä osana Suomen innovaatiostrategiaa. Oma kansallinen 
taajuuspolitiikka tarjoaa parhaat edellytykset infran kehittämiselle ja kansainvälisesti kasvaville 
digipalveluille.
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Strategialuonnoksen esitystä, jossa koko 3,5 GHz taajuusalue (3400 – 3800 MHz) huutokaupataan 
kokonaisuudessaan valtakunnallisten verkkojen rakentamiseen, voidaan pitää kannatettavana. 
Räätälöityjen ja paikallisten ratkaisujen toteuttamista taajuusalueella mahdollistetaan taajuuksia 
vuokraamalla verkkotoimilupaehtojen mukaan. Palta tukee tätä mahdollisuutta.  

Palta korostaa, että paikallisten/vertikaalisten ratkaisujen (ns. mikro-operaattoriverkot) edistymistä 
tulee myös tukea jatkossa, hyödyntäen muita taajuusalueita. Syntyviä tarpeita ja 
liiketoimintamahdollisuuksien kehittymistä tulee seurata tarkasti viranomaisten toimesta, jonka 
pohjalta taajuuspolitiikkaa voidaan tarpeen mukaan uudelleen suunnata. 

Strategialuonnoksessa huomioidaan Venäjän taajuuskäytön rajoitteet 5G -taajuuksien 
käyttöönotolle. Pahimmillaan Venäjän rajoitealue voi kattaa koko Suomen. Suomen tulee aktiivisesti 
ja nopeasti pyrkiä neuvotteluteitse sopimaan Venäjän kanssa tehokkaasta taajuuksien käytöstä. 

Verkkojen kustannustehokkaan ja nopean rakentamisen edistäminen

Palta kannattaa verkkojen rakentamiseen liittyvien lupamenettelyjen kehittämistä yhden luukun 
periaatteen mukaisesti. Byrokratia ei saa hidastaa investointeja. Ilmoitusmenettely ja itsesääntely 
riittäisivät laajakaistarakentamisessa, kunhan ministeriöiden ja virastojen ohjeet sekä kuntatason 
toimintamallit yhtenäistetään.

Strategian tulisi ehdottaa konkreettisia toimenpiteitä rakentamisen helpottamiseksi. Esimerkiksi 
sijoitus- ja kaivuulupien myöntäminen tulisi olla jatkuvaa ilman pitkiä taukoja. Hakumenettelyjen 
tulisi olla yhdenmukaisia ja maksut kohtuullisia. Rakennussäädösten tulisi sallia myös uudet ja 
tehokkaat rakennusmenetelmät, kuten aurauksen ja sahauksen. Kuntavetoisissa hankkeissa kuntien 
on edellytettävä rakentajalta tehokkaan toimijan hinnoittelua. Kuntien on pidättäydyttävä 
operaattoriroolista ja eriytettävä lupaviranomaisroolinsa omista hankkeistaan. Operaattorit tulee 
huomioida ajoissa ja kohtuullisesti siirtohankkeissa. Vastuu haitoista ja niiden kustannuksista tulee 
olla aina kunnalla.

Strategiassa tuodaan esille sähköyhtiöiden kanssa tapahtuva yhteisrakentaminen. Etenkin taajamissa 
toimintavarmuusinvestointeja ja maakaapelointeja tullaan tekemään merkittävästi 
lähitulevaisuudessa, joka luo mahdollisuuksia televerkkojen rakentamiseen samassa yhteydessä. 
Yhteisrakentamisen edistäminen on kannatettavaa. 

Yhteisrakentamisen ohella, strategiassa ehdotetaan myös muutoksia lainsäädäntöön, jolla 
kannustettaisiin sähköyhtiöitä rakentamaan itse passiivista televerkkoa. Palta katsoo, ettei 
toimenpiteillä tulisi luoda kuitenkaan säädösympäristöä, joka ei olisi tasapuolinen sähköyhtiöille ja 
teleyrityksille kuidun rakentamisen osalta.   
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Investointien ja rahoituksen riittävyyden varmistaminen

Strategiassa todetaan, että valokuiturakentaminen on Suomessa tapahtunut pääosin 
markkinaehtoisesti. Markkinaehtoisten, asiakaskysyntään pohjautuvien investointien tulisi 
jatkossakin ohjata Suomen digitaalisen infrastruktuurin kehitystä. 

Sääntelyn on oltava ennakoitavaa ja sen tulee tukea investointien syntymistä. Esimerkiksi 
Viestintäviraston kuidun tukkuhintoja koskevat hintapäätökset ovat vaihdelleet merkittävästi. 
Tilanne ei kannusta investointeihin, jos teleyritys ei investointipäätöstä tehdessään tiedä, millainen 
sääntely investointiin jatkossa kohdistuu.

        

Valtion mahdollisiin uusiin tukitoimiin tulee suhtautua kriittisesti. Voidaan myös kyseenalaistaa 
strategiassa esiintuotu EU:n WiFi4EU -hanke. Suomen osalta, jossa on hyvin saatavissa rajattoman 
mobiilidatan liittymät, julkiskäyttöisille WiFi -yhteyksille ei ole nähtävissä kasvavaa tarvetta.   

Markkinoiden toimivuuden edistäminen

Ks. edellinen.

Tutkimuksen ja innovaatioiden tukeminen

On tärkeää, että Suomessa on hyvät mahdollisuudet alan tutkimus- ja kehittämistoiminnalle. Julkisen 
yrityslähtöisen innovaatiorahoituksen leikkaaminen viime vuosina on heikentänyt yritysten 
kannustimia investoida tuotekehitykseen ja yhteistyöhön tutkimusorganisaatioiden kanssa. 
Innovaatiorahoituksen lisääminen tulee olla toimenpiteiden kärjessä jatkossa. Samalla myös julkisten 
hankintojen roolia innovaatioiden vauhdittajana on kasvatettava.

Suomessa osa valtakunnallisista taajuuksista on jaettu paikalliseen tutkimus-, tuotekehitys- ja 
opetuskäyttöön. On hyvä, että kehitystyöhön on käytettävissä taajuuksia. Haasteena kuitenkin on, 
että nämä kehityskäyttöön varatut alueet sijaitsevat tiheästi asutuilla alueilla isoissa kaupungeissa, 
joka pahimmillaan heikentää matkaviestinpalveluiden laatua ja kapasiteettia kyseisillä alueilla. Onkin 
syytä harkita tarkasti, miten tutkimus-, tuotekehitys- ja opetuskäyttöön varattavat taajuudet ja 
toisaalta kuluttajien ja yrityksien kasvavat tarpeet mobiilidatan osalta isommissa kaupungeissa 
hoidetaan tasapainoisesti.

 

Strategiassa korostetaan älyliikenteen ja automaattisen liikenteen tarpeita tulevaisuudessa. 
Verkkoinfrastruktuurin kehittämisessä tulisi kiinteän laajakaistan ja kuituverkon kehittämisen sijaan 
painottaa 4G ja 5G kuuluvuuden riittävyyttä tieosuuksilla. Investointien ei tulisi painottua teiden 
varsille kaupunkien ja muiden asuinalueiden kustannuksella. Valtion ei tulisi myöskään suoraan tai 
määräysvallassaan olevien yhtiöiden kautta tulla mukaan verkon rakentamisen, operoinnin tai 
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palvelujen markkinaan, vaan sen tulisi keskittyä liikenteen tarvitseman infrastruktuurin investointien 
mahdollistamiseen.     

Muuta huomioitavaa

-
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